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Sympozja :r1aukowe Zakładu Oceanografii 
. Morskiego Instytutu Rybackiego 

(Gdynia, 21-22 VI 1971 r.) 

Z okazji 50-lec:a Mors·kiego Instytutu Rybackiego odbyły się \1'..7 Gdjr11i uro
czyrste sympozja Zakładu Oceanografii .poś\vięcone dorobkowi polskich badań oce
anologicznych. Posiedzenia odbywały się \\T gmachu Wyższej Szkoł:}7 Morskiej 
w Gdyni. W obradach wzięło udział ·kilkadziesiąt osób rr:ep1„eze11tującycl1 zaró,;vno 

1liczne placówki naukowe wybrzeża, jak i instytuty z głębi kl·aju. 
Program iebrad obejmował dwa sympozja: pier\,isze poświęcone badanion1 

Bałtyku (Sympozjum Bałtyckie), d·rugie - pracom prO\\radzonym przez Inst yttlt 
na Oceanie Atlantyc·kim (Sympozjum Atlantyckie). 

Obrady sym,pozjów poprzedziło zagajenie dr K. /Iaja, doc. A. Ropelewskiego 
i ,prof. K. Demela. Nas·tęp11ie dr K. Siudziński przedBtawił h:st orię Zakładu Oce
anografii od momentu rozpoczęcia · przez Polskę bada11 na morzu aż do ch,vili 

• obe,cnej. Scharakteryzował sylv..r.etki naj,vybitniejszych badaczy, kierunki i meto
dy badań w min:onym 50-leciu. 

Dalszy ciąg pierwszego dnia obrad poświęcon)7 był Sympozjum Bałt ·ckiemu. 
Ośmiu pracowników naulkow-ych Morskiego Inst)1tutu Rybackiego przedsta, ił o 
kolejno referaty oma,1J:ające dotychczaso,~ e osiągnięcia '\\ badaniach zar óv,·110 
środo, iskO\\rych jak i b:ologicznych Bałtyku. 

W pierwszym referacie inż. J. Fiłarski scha1--·akteryzo\J\1ał ,varunki h drolo
giczne Bałt)rku, omó'\\ ił znaczenie wlewó, na zmiany środov,·Lska oraz życie bio
logiczne. 'Przedsta"\vił sezono,ve zmiany warunkÓ\V tle110,7' ych : tern1iczn)1ch \1,.7 ko-
lejnych latach badań. 
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W następnym referacie dr H. Renk podał wyniki ·kilkuletnich badań produ-kcji 
podstawowej Bałty·ku, prowadzonych wzdłuż całego polskiego \vybrzeża, ze szcze
gólnym nasilenie...rn badań \V zatokach Gdańskiej i Puckiej. Badania prowadzone 
metodą izotopo\vą przy użyciu 14C wykazały maksymalne nas:lenie produkcji 
p ierwotnej w lipcu1 i sierpniu (ok. 500 g/m 2) o•raz jej spadek jesienią (ok. 300 g/·m 2?. 

W przeciwieństwie do bad~ń produkcji pierwotnej, prowadzonych dopiero 
w 'kilku ostatnich latach, badania f:toplanktonu Bał.tyltu pro\vadzone są od lat 
kil·kudziesięciu. Z począltku miały one charakter flo•rystyczny, stopnio,vo sta,vały 

się bard1ziej ekologiczne. Mgr Z. Ringer w szczegółowym ~eferac1e przedsta\viła 
histo,rię badań fitoplan·kt·onu Bałtyku, następn:e ·skład ga1turrko\vy i dynamikę 

liczebności poszcze.gólnych komp,onentów plan1ktonu roślinnego. Wskazała na ich 
irozmies,zczenie pio·nowe i poziome, n.a udział w plank·tonie Bałtyku gatµnków 
słodkowodny.eh i gatunków ·wód słonawych, oraz ciepło- i zimnolubnych, jak też 
na pojaw:enie ,się w fi,toplanktonie form nowych, nie opisywanych poprze·dnio. 

-Podsu,mowa·nia prz,eszło 2·0-letnich badań planktonu zwierzęcego dokonał prof. 
W. M1ańko1w·s ~ki. W1skaz.ał na s,zc·ze·góln,e znac~e:nie dla fa,u•ny n1i·s1kiego z.a,s,ole,nia B,ał

tyku o-raz pod.kreślił rolę wlewów na z,oopla,nkton. Omówił udział w zooplankto.
nie g.a.tun,kó1w m 101r ,s1k,: c,h )i s1ło1dko·wo,d~nyc1h, przed1s1tawił liiczeb·n,ość i .pro1dukcję 

zo,opla.nktonu. 
Sytuację w dziedzinie badań fau1ny dennej Bałtyku naświetlił dr hab. L. Żmu

dziński . . Początkowo b,adania b·entosu Bałtyku koncentrowały się głównie w Zato-
4Ce Puckiej; wyjście na .otwarte moTze nastąpiło w 1948 r. Dzięki wieloletn:m ba
.daniom Pol:s·ka dy1sponuje dziś bardzo szerokimi danymi o faunie dennej. Stano
wią one ok. 70°/o wszys·tkich badań prowadzonych nad :tym zagadnieniem 11a Bał
tyku. Autor wskazał ponadto, że zasoby fauny dennej Bałty,ku oceniane są obec
nie 1na ok. 6 mln. ton, przy czym 92·0/o bio·masy stanowią ,małże (głównie omółki 

i rogowce); pozostałe 3-0/0 biomasy stanowią Polychaeta, Crustacea, Priapulida, 
Gastropoda i inne. 

W następnym referacie dr hab. L. Żmudziński przeds1tawił wyni1ki obser\vacji 
nad awifauną rejonu G•dyni i So,potu. Schaxakteryzował gatunk: ptakó'1v wystę
pujące na 1tym terenie i zmiany ich zagęszczenia w lróżnych populacjach, co wiązał 
głównie z zim.ową zmiennością warunków w Trójmieście. 

Dr S. Kujawa \V referacie dotyczącym fauny osiadłej Bałtyku scharaktery
• zował ekologię i 1biologię poszczególnych komponentów tego zes·połu. Szczególną 

uwagę zwrócił na stronę pra·ktyczną zagadnienia: pr-zeciwdziałanie ob1~astaniu 
jednostek pływających i urządzeń p.ortowych. Autor opisał doświadczenia pro
·wadzone w Stacji Doświadczalnej we Władysławo\vie przy współpracy z Insty-
·tutem Facr:b i Lakierów w Oliw:e. Wyniki tego ty1pu badań są \vykorz)TJSty,vane 

• przez praktykę (m. in. przez S'tocznię im. Lenina) . 

Na zakończenie Sy·mpozju•m Bałtyckiego wysłuchano referatu mgr l\!I. Kosior 
i dr K. S.trzyżewskiej na temat peTspektyw polskiego rybołó,,rstv\ra bałt)7 Cl{iego. 

Wskazano w ni•m na korzys,tną sytua,cję połowową na Bałityku: ,v okresie po,vo
jenny,m nastąpił kilkakrotny wzrost o.dłovvów (od ol{. 150 ,tys. ton \V łatach czter
dziestych do 700 t)7is. 1ton obecnie). Omói\viono udział poszczególnych państ,:v nad
bałtyck:ch w odłowach, stan obecny oraz perspekty\\7Y na najbliższą pł'z)rszłość • 

odnośnie ,vszystkich ,vażnych handlowo gatunków 1r)rb. 

Drugi dzień obrad, poświęcony Sympozjum Atlantyckiemu, rrozpoczął referat 
dr A. Głowińskiej. Do,tyczył on zagadnień układu prądów oceaniczn)rch oI·az p~o
blemó,v zlodo,~ aceń na obszarach 'Północnego Atlantyku objęt)1 ch połskim· bada-
n1am1. 

• 

D,va nas,tępne referaty dotyczyły zasobów bezkręgowcó,v na tere11ach ba
da\vczych MIR-u. W pier,\ szy·m z nich mgr S. Grimm przedsta,\7 ił ,vyn~ki badań 
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prowadzonych w 6 kolejnych rejs•ach mit ,,Wieczna'' na północno-W1schodnim 

Altlantyku. Autor rozpatrywał zasoby bezkręgowców z dwu punktów widzenia: 
• ja•ko produktu zużytkowanego bez·pośrednio przez człowieka (krewetki, homary, 

kraby i mięczaki - zwłaszcza głowonogi) oraz jako bazy p.okarmowej ryb. Wska
zał zmi1any, jakie nas·tępują w wyn1iku eksplo-a·tacji p!!zez człowieka o,raz podał 

• 

prognozy na przyslzł·ość. Au,tor wys·unął p·ropozycję r,ozpoczęc·ia na statkach zwia
dowczych obserwa·cji hyd,rologiczno-biologicznych. Zaso-by bezkręgowców w in
ny,m obszarze eksploatowanym obecnie przez ,polskie rybołówstwo, mianowicie 
w rejonie 1szelfu północno-zachodniej Afryki przedstawił mgr J. Po·rębs~ki. Omó
wił on rozmieszczenie strefowe bezkręgowców, podał dane o ich ekologii i bio
logii, ·nas,tępnie 1scharakteryzował ich handlowe znaczenie, problem polskich norm 
-0dnośnie bezkręgowców oraz prognozy :eh eksploa\tacji . 

. 
Mg,r B. Lub~ eniec,ki por,uszył w swoim ireferacie problem pasożytów użytko-

wych ryb morskich, słabo d.o tej pory zbadany. Wy,różnił dwie grupy pasoż:y·tó,v: 
niebezpieczne dla człowieka i niszczące populację ryb. Po szczegółowym przeglą

1dzie różnych grup pa·s·ożytów wis·kazał na 1możliwości ingeTencji i za,pobiegania 
przez człow-ieka epizoocjom. 

Na temat hod,owli zwierząt ·morskich mówił dr S. Kujawa, ki,erownik Muzeum 
Oceanograficz.nego i Akwa1riu.m Morskiego w Gdyni. Przedstawił tJrudnośc~ zwią
zane z hodowlą ni•ektórych gatunków zwierzą.t mor1s1kich w różnych placówkach 
naukowych na świecie o·raz omówił plany na przyszłość Akwari,um Morskiego 
\V Gdyni. 

Pers.pektywy pols·kiego rybołówst\va na Oceanie Atlantyckim przedsta,v:li 
w trzech kolejnych referatach: prof. J. Popiel, d1r B. ·nraganik oraz mgr J. Raż
niewski i dr hab. J. Wiktor. Prof. Popiel omówił trejon północno-wschodniego 
Atlanty.ku, z łowi's!kam1i 111a Mor·zu · Północnym, MolI'zu Bare1nts·a i u brzegó,:v Is
landii. Wskazał na wzrost udziału Pols·ki w połowach na :tych obszarach, mimo 
wyraźnego zacofania naszej floty rybackiej . jeśli chodzi o narzędzia ,poło\V0\Ve. 

Perspekty\VY na ,przyszłość wi1dzi \V poszukiwaniu nowych ~ejonów poło,vowych 
i nowych gatun1ków eksiploatowanych oraz w ulepszeniu zarówno techniki, jalt 
i narzęd·zi ipołowu. 

Równ:eż w referacie dr Draganika, dotyczącym ło,visk północno-zachodniego 

Atlantyku, przypisywano znaczenie rozpoczęciu eksploatacji nowych gatunl{Ó\V 
oraz zmianom i ulepszeniom techni,ki połowowej. Autor przedsta\vił przykłady 

perspektywicznego planowania eksploatacji stada ryb_ z uwzględnieniem szeregu 
parametrów ekologicznych. 

Referat mgr Rażniewskiego : dr Wiktora dotyczył perspektyw poło,?.. owych 
w stosunkowo ,najmłod·szym łowisku pols•kiej flo,ty rybackiej, .tj. w rejonie szelfu 
zachod,niej Af,ryki. Autorzy omó,vili dotychczaso,ve połowy ,v tym rejo11ie, za
równo ryb jak i 1bez·kręgowców, oraz ,plany na przyszłość. 

Symp.ozja zostały zakończone ogólnym referatem d·r K. Siudzińsltiego pt. 
,,Perspekty\viczny program badań morskich''. Autor poruszył w nim problem 
pow:ązań ,poszczególnych nauk v\7 dziedzinie badań oceanograficzny-eh, , kazał 

ich cele .praktyczne, za:sygnalizował pojawienie się no,~ ych kierunkó"\iv badań 

{np. zanieczys~czenia •morza) o~az omó\vił udział Morskiego Instytutu Rybackiego 
,v pols1kich i międzynarodo\V)1 ch badaniach oceanologicznych. 

,v rsprawn=e pro\vadzonych obradach przevvidziany był po każdym referacie 
-czas na dyskusję, która ,v wielu przypadkach miała ży,vy i interesujący prze- • 
bieg. Materiały z s)~mpozjóv\r mają się ukazać w -Oddzielnym \\1yda1Arnict,1Jie Już 
teraz jedna1t vvydany został specjalny numer Biuletynu Morskiego Instytutu Ry
backiego, oma'\,,iający calo·kształt obecnie pro\vadzonych bada11 i osiągnięć Ins Y-

tutu. 
A. Stańczykowska 
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